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�e•i a Poláci spole�n� zkoumají •kodlivý prach 
a plyny z ho�ících hald

Ho�ící haldy a prachové �ás-
tice a plyny, které z odval� 
vycházejí nebo mohou vychá-
zet p�i odt�žování horniny 
�i sanacích, zajímají v�dce v 
�esko-polském p�íhrani�í. V 
Moravskoslezském kraji a Slez-
ském vojvodství (v rámci �e•e-
ní projektu “ nancovaného z 
programu Interreg V-A �eská 
republika … Polsko) spole�n� 
zahájili terénní odb�ry, m��e-
ní a laboratorní analýzy, které 
povedou k lep•í ochran� ovzdu-
•í na obou stranách hranice. 

ŒNa termicky aktivních hal-
dách dochází k významným 
emisím prachových �ástic a 
plyn�. Na prachové �ástice 
jsou navíc vázány polycyklické 
aromatické uhlovodíky, v �ad� 
p�ípad� karcinogenní. Tyto 
emise mohou být rizikem pro 
kvalitu ovzdu•í, a tedy zdraví 
lidí v p�íhrani�ních regionech, 
a to nejen v t�sné blízkosti 
t�chto odval�,• vysv�tlil d�vo-
dy spole�ného úsilí odborník� 
projektový manažer z Vysoké 
•koly bá�ské (V—B) … Technické 
univerzity Ostrava Václav Dom-
bek. Spolu s V—B na projektu 

pracuje Hlavní bá�ský institut 
(GIG) v Katovicích.

�e•i a Poláci se ke sledová-
ní starých hald spojili poprvé 
p�ed více než �ty�mi lety, kdy 
v terénu i laborato�ích prov��ili 
více než 150 sm�sných vzork� 
povrchové vrstvy materiálu na 
deseti odvalech v �R a na 
dal•ích deseti odvalech v 
Polsku. Tehdy de“ novali, 
že ohrožení pro obyvate-
le pohrani�í není dáno jen 
historickou rolí hald, ale 
jisté riziko m�že nastat 
vlivem sou�asné lidské 
�inností … odt�žováním �i 
sana�ními pracemi. Situ-
ace je složitá práv� u takzva-
ných ho�ících odval�, na které 
se odborníci nyní soust�edí. 
ŒVýznamným p�ísp�vkem pro-
jektu je sjednocení postup� a 
metod, protože dosud si každý 
na své stran� hranice zkoumal 
tak trochu podle svého a neby-
li jsme pak jednotní ve výstu-
pech a interpretaci výsledk�. 
To zna�n� komplikovalo pro-
pojení dal•ích aktivit v ochra-
n� ovzdu•í. Musíme problém 
popisovat shodnými metoda-

mi, abychom mohli navrho-
vat spole�ná �e•ení,• vysv�tlil 
docent Dombek. 

Na území �eské republiky se 
výzkumníci zajímají o ostrav-
sko-karvinský region, kde se 
nacházejí t�i termicky aktivní 
haldy … Ema, He�manice a Hed-
vika. Na polské stran� hranice 
se výzkum týká wodzis›awské-
ho okresu Slezského vojvodství 
s m�sty Rydu›towy, Radlin a 
Pszów. Konkrétn� se jedná o 
lokality Charlotta, Rydu›towy-

-Anna, Radlin-Marcel a Wrzosy. 
Jde o zhruba stejn� velká území 
i prakticky shodné po�ty dot�e-
né populace. Díky spolupráci v 
rámci projektu budou dosažené 
výsledky dostupné pro institu-
ce, ob�anská sdružení, “ rmy, 
samosprávy a státní správu na 
obou stranách hranice. Neza-
nedbatelnou p�idanou hodno-
tou projektu je využití výsledk� 
pro majitele a správce ho�ících 
odval�. P�i jakékoliv manipula-
ci s haldami budou moci snížit 
emisní rizika. Spole�ný výzkum 
�ech� a Polák� z V—B a GIG 
pob�ží do 31. 8. 2019. 


